ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ 
 Β΄ΜΕΡΟΣ
Ο σχηματισμός του  παρακειμένου σ΄ένα ρήμα  αφορά τρεις αλλαγές 
1) Την  κατάληξη
2) Το σύμφωνο πρίν την κατάληξη
3) Την αλλαγή  πριν το θέμα του ρήματος
Τα 1) και 2) τα είδαμε… Τώρα θα δούμε τις αλλαγές στην αρχή του ρήματος…
ΕΤΣΙ
Α) Όσα ρήματα αρχίζουν από φωνήεν ή δίφθογγο δέχονται ό,τι αλλαγές είχαμε στον Παρατατικό και στον Αόριστο, οι ίδιες συμβαίνουν και στον Παρακείμενο, π.χ.
Δηλ.
 α,ε   μετατρέπονται σε   η
 Ο     μετατρέπεται    σε   ω                        κλ.π……    δηλαδή ΧΡΟΝΙΚΗ ΑΥΞΗΣΗ
      Π.χ.   ἁλιεύω » ἡ-λίευ-κ-α
                ἐλπίζω » ἤ-λπι-κ-α
                οἰκίζω » ᾤ-κι-κ-α
    
     Β) Όσα ρήματα αρχίζουν από ένα  απλό  σύμφωνο( όχι ζ, ψ, ξ,) αυτά είναι  διπλά. 
   Ή  Όσα ρήματα αρχίζουν από δύο σύμφωνα, όμως το πρώτο από αυτά είναι ένα από τα άφωνα: (π, β, φ, κ, γ, χ, τ, δ, θ)
και το δεύτερο να είναι ένρινο (μ, ν) ή υγρό (λ, ρ)
παίρνουν αναδιπλασιασμό   ΔΗΛΑΔΗ….ξαναγράφουμε το αρχικό σύμφωνο με ένα          -ε-
 π.χ.
γράφω > γέ-γρα-φ-α,
βλάπτω > βέ-βλα-φ-α         λύω » λέ-λυ-κα.
Γ) α) Όσα ρήματα αρχίζουν από δύο σύμφωνα, χωρίς όμως το πρώτο να είναι άφωνο και το δεύτερο ένρινο ή υγρό              π.χ. κτείνω
β) Όσα ρήματα αρχίζουν από τρία σύμφωνα, π.χ. στρατεύω
γ) Όσα ρήματα αρχίζουν από διπλό σύμφωνο ζ, ξ, ψ    π.χ. ψεύδω
δ) Τα ρήματα που αρχίζουν από ῥ,   π.χ.   ῥίπτω
ΠΑΙΡΝΟΥΝ συλλαβική αύξηση δηλ. ένα    –ε-
Π.χ. σπουδάζω » ἐ -σπούδα-κ-α,
 ῥίπτω » ἔρρι-φ-α
Προσοχή:
Όσα ρήματα αρχίζουν από  χ, φ, θ, στον αναδιπλασιασμό τα γράμματα αυτά παθαίνουν ανομοίωση, δηλαδή, μετατρέπονται σε    κ, π, τα αντίστοιχα.

χ » κ = δηλ. χορεύω  από χε-χόρευκα » κε-χόρευ-κα,
φ » π = φυτεύω »    πε-φύτευ-κα
θ » τ = θύω »           τέ-θυ-κα.




ΠΑΡΑΔΕΙΓΜΑΤ Α 

γέ-γρα-φ-α                                  
γέ-γρα-φ-ας
γέ-γρα-φ-ε
γε-γρά-φ-αμεν
γε-γρά-φ-ατε
γε-γρά-φ-ασιν

λέ-λυ-κ-α
λέ-λυ-κ-ας
λέ-λυ-κ-ε
λε-λύ-κ-αμεν
λε-λύ-κ-ατε
λε-λύ-κ-ασιν



ΑΣΚΗΣΕΙΣ
1) Ν α    κλιθεί  η οριστική Παρακειμένου των παρακάτω ρημάτων:
 ἀλλάττω, κόπτω, ἁθροίζω, στρατεύω,ῥίπτω,πείθω,ἀγορεύω,θύω
χορεύω, φυτεύω,βλάπτω.
(οποιαδήποτε απορία δεκτή)…….Είναι πολλά …θέλουν διάβασμα…
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